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Beste leden van de Kring Kameroen Werkt 
 
Het is al even geleden dat de vorige nieuwsbrief verscheen. Hier dan de vijftiende, 
boordevol met nieuws, foto’s en filmpjes. Veel leesplezier. 
 
Inleiding 
Afgelopen winter is Bertie een week in Gambia en ruim twee weken in Kameroen 
geweest. Hij heeft daar gesproken met de projectleiders Tasha, Zara en Josephin en het 
gesprek voortgezet met Ida het hoofd van een school in Gambia    
De gesprekken waren bijzonder inspirerend. Als het gaat om de projecten in Kameroen 
kregen we op een ontroerende wijze terug hoezeer onze inspanningen gewaardeerd 
worden. Met Ida hebben we een betrouwbare nieuwe gesprekspartner. 
 
Zoals in eerdere nieuwsbrieven vermeld, wil Bertie voor de Kring Kameroen en ook 
voor zichzelf een periode van rust en bezinning zodat jullie als kring en hij/wij als 
bestuur opnieuw kunnen bekijken hoe we na vijf jaar verder gaan. 
Het goede nieuws is - in ieder geval voor ons - dat de afgelopen bezoeken bij Bertie weer 
veel nieuwe inspiratie oprees en de wens door te gaan. We vermoeden dat deze periode 
van relatieve rust nog wel even voortduurt maar aan de horizon glooien al nieuwe 
initiatieven. 
 
In deze nieuwsbrief een persoonlijk verslag van de gesprekken die Bertie met Zara, 
Tasha. Josephin had en een weergave van de ideeen die zijn verrezen het project 
Kindondersteuning onder te brengen bij een school in Gambia die onder de bezielende 
leiding staat van Ida Ndow waarbij tevens Tunbung Village de erfenis van de in 2014 
overleden kunstenaar Etu Ndow, zal worden ondersteund. 
  
Zoals gewoonlijk blikken we aan het einde van deze nieuwsbrief vooruit op de toekomst 
van Kameroenwerkt en de Kring Kameroenwerkt. 



 
 
De Projecten 
 
1. Kameroen 
 
Chez Minette  

                                                                                                  

 
 
Inzet en improvisatie 
Ondernemen in Kameroen is voortdurend ingaan op de wisselende omstandigheden 
aldaar. Op het moment dat Chez Minette een succes werd, verschenen er in Foumbot 
drie nieuwe eet-tentjes en daarmee geduchte concurrentie. De omzet van Chez Minette 
liep terug maar dankzij haar creativiteit, charme en inspanningen lukte het Josephin de 
meeste klanten aan zich te blijven binden. Een volgende periode liep het slecht met de 
economie van Kameroen en gingen alle eet-tentjes op Chez Minette na failliet. Mensen 
gaven minder geld uit aan eten buitenshuis. Tot op heden staat Chez Minette nog steeds 
fier overeind maar het vraagt zoals je leest voortdurend inzet en improvisatie. 
 
In augustus 2016 heeft Josephin haar vierde terugbetaling van 1000 euro voor Pleasant Parties gedaan 
en in februari 2017 haar eerste terugbetaling van 1000 euro voor Chez Minette. 
 
Ter herinnering 
Chez Minette is een eenvoudig restaurant in Foumbot een plaatsje op zo’n 350 km 
afstand van Douala de grootste stad van Kameroen en op 400 km van de hoofdstad 
Yaounde. Foumbot is vooral bekend vanwege haar markt. Van heinde en ver komen 
mensen hun groenten en fruit aanbieden.    
In het midden van het stadje bevindt zich het vervallen Hotel de la Poste dat al jaren 
nauwelijks gasten krijgt. Josephin kon een overeenkomst sluiten met de eigenaar van het 
hotel en mocht de restaurant-ruimte van het hotel exploiteren. Met de spullen van 
Pleasant Parties en een extra investering van KW was de geboorte van Chez Minette een 
feit.   
 
 Chez Minette en Pleasant Parties vormen de financiele basis voor vijf gezinnen waar 
zo’n 14 kinderen gevoed worden en naar school gaan. 
 

  



 
Hard leven 
In verschillende nieuwsbrieven hiervoor heb ik voorbeelden gegeven hoe anders en hoe 
hard het leven in Kameroen vaak is. Hoewel ze 2016 als een goed jaar beschrijft. zijn er 
verschillende ooms en tantes van Josephin overleden. Ook zes vrienden die ongeveer 
even oud zijn als zij.  
En wat denk je van het volgende: 
Na met Chez Minette op het beroemde Bamoun festival in Foumban te hebben gestaan, 
stort Josephin in. Haar bloeddruk valt weg en enige dagen zweeft ze in het ziekenhuis 
tussen leven en dood. Gelukkig herstelt ze. In haar afwezigheid heeft de schoonmaker, 
een jongen met een verleden die ze een kans heeft gegeven, ingebroken in Chez Minette 
en geld en spullen meegenomen. Op zijn vlucht wordt hij door vriendinnen van Josephin 
opgevangen bij de bushalte en in hun huis opgesloten. Het geld is helaas al uitgegeven. 
 
Andere positie in samenleving 
Josephin ziet 2016 (en 2017) vooral als een goed jaar omdat zoals zij dat ziet, de 
economische zekerheid van Chez Minette en Pleasant Parties en de steun van 
Kameroenwerkt in ruimere zin, haar een andere positie in Foumbot heeft gebracht. Ze 
wordt gevraagd voor allerlei commissies en bijeenkomsten. Ze is de spil geworden in een 
sociale beweging van jongeren die op allerlei vlakken probeert de zwakkeren in Foumbot 
te helpen. Ze bezoeken de gevangenis om met jeugdige delinquenten te spreken, kleding, 
voedsel te geven, ze ondersteunen HIV /aids patienten met informatie, gesprekken, 
voedsel, kleding, verzorgen opvang voor kinderen gedurende de zomervakantie …etc. 
Bijzondere gebeurtenis voor Josephin was dat ze gevraagd werd als afgevaardigde van 
Foumbot de begrafenis bij te wonen van de moeder van de vrouw van de president. In 
Kameroen een hele eer. 
 
Pleasant Parties 
 

 
 
Hoewel Josephin nog steeds de leiding heeft over dit project ligt de verantwoordelijkheid 
voor de dagelijkse zaken vooral bij haar (zaken)partner Eric. Regelmatig draaft hij op 
wanneer er voor een feest, een begrafenis of een ander soort bijeenkomst tafels, stoelen, 
tenten, borden, bestek … nodig zijn. Soms is er een maandenlang niets, dan weer drie 
evenementen achter elkaar. 
Pleasant Parties gaat zijn gangetje. Slow zegt Josephin  
Zie interview 5 https://www.youtube.com/watch?v=vz3-mnKEqvc&index=6&list=PL 
 
Cedel 
Zoals vermeld zijn we teruggegaan tot wat er contractueel is afgesproken. Er is verder dit 
jaar geen contact meer geweest tussen KW en Cedel Dit jaar zal volgens het contract een 
eerste terugbetaling moeten plaatsvinden. 
 
 



 
Project Zara   
 

  
 
Gesprek 
Een van de meest ontroerende ontmoetingen had Bertie in februari dit jaar met Zara die 
speciaal voor dit gesprek vanuit Yaounde naar Douala was gereisd. In een eenvoudig 
maar prettig hotel gedreven door mensen van een evangelische kerk hebben Zara en 
Bertie lang met elkaar gesproken. Een deel van het gesprek heeft Bertie opgenomen en 
zal binnenkort zichtbaar zijn op de site. Steeds weer in het gesprek kwam naar voren dat 
het belangrijkste dat KW doet volgens Zara is niet zozeer de financiele ondersteuning is, 
maar het feit dat we echt luisteren, zonder eigenbaat helpen en haar haar eigenwaarde 
hebben teruggegeven. Over Gertrude Klikhamer die het project tot voorheen heeft 
begeleid spreekt ze met grote dankbaarheid. Zij is op een bepaalde manier belangrijker 
geworden dan haar eigen familie. Overigens beschrijft Zara dat alles in haar leven is 
veranderd. Haar verhouding met haar moeder is verbeterd, haar verdriet om het 
heengaan van haar vader heeft een plek gekregen, ze is terug bij de vader van haar 
kinderen en zorgt met hem voor een veilige bedding van deze twee kinderen. Het gaat 
goed met de kinderen, haar moeder en ook met haar. Haar leven heeft veel meer 
betekenis gekregen. ‘Vroeger bestond ik eigenlijk niet’ zegt ze. ‘Ik functioneerde wel maar 
ik was er niet.’ ‘Nu ben ik er, en leef’. 
 
Ondanks de tegenslagen gaat Zara ervan uit dat ze volgend jaar februari begint met  
terugbetalen.  
 
Ter herinnering: 
Ze was een kleine plantage begonnen op een stuk land dat ze gekocht had in Batchenga. 
Echter wat vaker in Kameroen gebeurt is dat dit stuk land verkocht was aan meerdere 
mensen. Ook een groot chinees concern had het gekocht en verdreef Zara van haar land 
met vervelende acties als brandstichting. Zara is nu in een rechtszaak verwikkeld over 
terugbetaling van het geld dat ze voor het land heeft gebruikt. Andere kosten gemaakt 
door de aanschaf van allerlei landbouwspullen zijn voor niets geweest. Haar plantage 
heeft ze overgeplaatst naar de omgeving van Foumban, de opzet iets veranderd en een 
man in dienst genomen die het project voor haar waarneemt. Vervolgens is ze een 
guesthouse gestart dat nog in een beginnend fase is. Ze heeft een klein stuk land, prachtig 
gelegen niet ver van Yaounde waar ze nu woont en wil dat gebruiken voor een 
guesthouse samengaand met een kleine kippenfarm. Daarnaast heeft zij veel aandacht 
gegeven aan de activiteiten van haar toeristische /culturele onderneming Calabba, die zij 
heeft opgericht ter ondersteuning van de plantage en het guesthouse.     



  
 
Congo 
Hiermee houden haar activiteiten niet op. Via de samenwerking met een Congolees 
bureau kreeg ze diverse opdrachten binnen, zoals vorig jaar de opdracht om de 
merchandising te verzorgen van de African Games voor jongeren die in september 
hebben plaats gevonden. Daar ging veel tijd en aandacht naar toe, maar leverde ook 
inkomsten op die zij voor haar project kan gebruiken.   
In het afgelopen jaar is er tot frustratie van Gertrude minimale communicatie geweest 
tussen haar met Zara. Vandaar dat Gertrude het project heeft overgedragen aan Bertie. 
Nu in februari in het gesprek met Bertie werd duidelijk dat schuldgevoelens van Zara, 
moeite met hulp vragen, naast beperkte contactmogelijkheden in Congo de oorzaak zijn 
van deze miscommunicatie. 
Zoals het zich laat aanzien bevindt het plantageproject zich in het beginstadium maar 
loopt wel. De eerste oogst van mango’s is bezig (zie foto) Het guesthouse is ook maar 
net begonnen en heeft niet veel nog opgeleverd. Zara haalt haar financieen vooral uit 
andere activiteiten zoals die in Congo. Ze is vol vertrouwen en vuur dat het project door 
moet gaan, dankbaar voor de steun uit Nederland en duidelijk in dat ze terug zal betalen. 
Hoe ze het allemaal doet is voor Bertie een raadsel maar er zijn mensen voor haar aan 
het werk zowel op de plantage als binnen het guesthouse project en ze ondersteunt haar 
moeder en haar kinderen.  
 
 
Project La Prudence       
            

     
                                      
Ter herinnering: 
Afgelopen jaar hebben we besloten dit project mee te nemen onder de paraplu van KW. 
Bertie probeert Tasha iedere keer te ontmoeten wanneer hij in Douala is. Vooral om hem 
een hart onder de riem te steken, bij zijn inspanningen de arme bevolking van Douala te 
helpen met basale medische hulp.  
 
In februari heeft Bertie een uitgebreid gesprek gehad met Tasha.  



Zoals afgesproken heeft Bertie voor Tasha een goedwerkende laptop meegenomen. Voor 
het werk in zijn ziekenhuisje is het overzichtelijk vastleggen van gegevens erg belangrijk. 
Tasha was er erg blij mee. 
 
Tasha aan het woord 
The project has seen a number of challenges since it started. The main part being that its 
finance is not adequate. All the funds we had as support from Marion went into materials 
and the renting of the house to run the clinic. We needed to have a laboratory for small 
quick test with a technician to work there. At least two nurses excluding Diane and a 
pro- pharmacy to stock and sell essential drugs. Because of limited funds available, we 
could not run the lab for long as we needed to recruit a lab technician and buy reagents. 
We also had to reduce the nurses to only one now excluding Diane and could not even 
keep regular essential drugs. 
 The clinic has been very useful to people in the locality especially for delivery of babies, 
birth control and family planning, and other treatment and wound dressing. But the 
funds raised from these activities could not be adequate to regularly pay rent of the place, 
pay salaries and keep a pro pharmacy at least well furnished. 
  The clinic is still running though activities have slowed down so much and on Diane 
and Vero work there regularly. We cannot do publicity because of the financial and 
service constrain.  
Our hope is to be able to relaunch the clinic by adding more services and recruiting an 
additional nurse and a lab technician. boost the activity of the lab by buy all necessary 
reagents and providing a pro pharmacy. Do do all these, we need to raise some funds 
and secure the premises again for at least one year.  
Find attached some pictures of the various section of La Prudence. 
I will be glad to be more precise in another email based on your questions but for now 
the centre is not running as was planned due to inadequate capital to invest in staff, 
emergency drugs and reagents for the lab and some form of marketing but we are still 
holding on to the place hoping to be able to get funds to rejunivate the place. 
   

 
 
La Prudence is een project waarbij we niet kunnen verwachten dat ze terug kunnen betalen. Vandaar 
dat het strikt genomen niet onder de doelstellingen van KW valt. We zijn wel van de integriteit van 
Tasha en Diana en de waarde van het project overtuigd. We zoeken nog naar mensen die speciaal dit 
project financieel willen ondersteunen. Gaarne reacties. 
 
 
 
 
2. Gambia 



 
Kindsupport   
 

 
 
Doordat we het Kindsupport project dat gekoppeld was aan Cedel daar na drie jaar 
hebben gestopt, hebben we nog een substantieel bedrag over van het geld dat de 
leerlingen van het SVS  in 2012 hebben opgehaald. Bertie is afgelopen december naar 
Gambia gereisd en heeft meerdere gesprekken gehad met Ida het hoofd van de Bymyra 
International School Gambia 
 
Interview: www.youtube.com/watch?v=r8YXJatVDHMT 
 
Ter herinnering 
Bertie was december 2015 voor de eerste keer op bezoek bij de Bymyra International 
School in Serrekunda. Hij was al eerder onder de indruk van het schoolhoofd Bymyra die 
deze school heeft opgebouwd.    
Ze is ooit begonnen lesgeven met 3 stoelen en 4 leerlingen voor haar huis. Bymyra is zeer 
geinspireerd, zeer betrokken met kinderen en hun ontwikkeling en geeft geld wat haar 
gegeven wordt tot op de cent uit, voor een verdere ontwikkeling van de school. Dat is 
niet op veel andere scholen het geval. Daar zie je geen vooruitgang omdat het geld in de 
zakken van schoolhoofden of andere belanghebbenden verdwijnt. 
 
De indruk die Bertie had van Ida en haar school werd tijdens zijn laatste bezoek 
bevestigd. Overigens een spannende tijd want er dreigde een burgeroorlog in Kameroen 
omdat de president weigerde op te stappen voor zijn democratisch gekozen opvolger. 
Gelukkig keerde het tij onder druk van andere Afrikaanse landen ten goede. 
 
Ida is een gepassioneerd hoofd van een school en doet er alles voor de school vooruit te 
helpen. In een land dat nog armer is dan Kameroen is zij net als Etu toen was een van de 
mensen met een krachtige, bezielende werking die dat land zo nodig heeft.  
 



 
 
Binnenkort gaan we in het bestuur besluiten of we het Kindondersteuningsproject 
voortzetten in min of meer dezelfde vorm als met Cedel met Ida en haar school. Ida 
heeft de voorwaarden die er aan ouders en leerlingen worden gesteld als ze mee willen 
doen aan het kindsupport project met Bertie opgesteld. Het idee is dat er 5-7 arme maar 
beloftevolle kinderen van welwillende ouders in staat worden gesteld gedurende langere 
tijd naar school te gaan. In dit plan ligt ook besloten dat we steun geven aan het 
kunstenaarsdorp TunbungVillage van de overleden kunstenaar Etu Ndow. Jaarlijks 
gedurende een aantal jaar zal dan de gehele school van Ida naar Tunbung komen, 
gesteund door ouders van de leerlingen waarbij ze les krijgen in het gebruik van creatieve 
middelen en daadwerkelijk leren schilderen, batikken … . Dat wordt het hoogtepunt van 
het jaar voor de leerlingen en zal voor de school als instituut een belangrijke dag zijn om 
zich te profileren. 
             
Kameroenwerkt en de Kring Kameroen 
 
De Kring Kameroen bestaat inmiddels vijf jaar. Het leek ons gepast aan iedereen uit de 
Kring Kameroenwerkt de vraag voor te leggen of je uit de kring stapt of dat je ons weer 
5 jaar steunt. Wees je er hierbij van bewust dat wanneer je vijf jaar een bijdrage levert aan 
een ANBI stichting – zoals KW – dat je het gehele bedrag af kunt trekken bij je belasting 
aangifte. Wij sturen je desgevraagd het benodigde contract hiervoor. 
Piet en Bertie zijn bezig de administratie up to date te maken en op de website kun je 
binnenkort het jaarverslag en de jaarrekening van 2016 vinden. Sommigen van jullie 
sturen we nog een laatste betalingsherinnering.  
 
We zijn ons er van bewust dat we onze projecten niet hebben kunnen realiseren zonder 
jullie hulp. Heel fijn het is dat jullie ons al die tijd hebben gesteund. Grote dank daarvoor. 
 
 Hartelijke groet, 
 
 Bernardien Thunnissen, Jan Andriessen, Piet de Ronde en Bertie Hendriks  
 
Ter herinnering:   
Mensen die interesse hebben, zitting te nemen in het bestuur van KW zijn van harte 
uitgenodigd dat kenbaar te maken. 
 



  
  
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 

	

	


